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KONKURENCJA 
Dostňp otwarty  
po polsku 
 

NaleŨŃcy do kolei niemieckich Deutsche Bahn przewoŦnik 
Arriva zğoŨyğ do Urzňdu Transportu Kolejowego wniosek o 
uruchomienie od grudnia 2017 r. pociŃg·w dalekobieŨnych 
na trasie Warszawa ï Krak·w przez CentralnŃ Magistralň 
KolejowŃ. 
    Zgodnie bowiem z polskim prawem, przewoŦnicy 
kolejowi nie mogŃ swobodnie uruchamiaĺ poğŃczeŒ 

komercyjnych. Warunkiem jest otrzymanie decyzji o 
przyznaniu otwartego dostňpu. Zgodnie z ustawŃ o 
transporcie kolejowymi, decyzjň wydaje UTK Ăpo 
przeprowadzeniu analizy wpğywu dziağalnoŜci okreŜlonej 
we wniosku na warunki ekonomiczne usğug Ŝwiadczonych 
na tej samej linii na podstawie umowy o Ŝwiadczenie usğug 
publicznychò. M·wiŃc wprost, chodzi o to, czy poğŃczenia 
komercyjne uruchomione na wğasne ryzyko przewoŦnika 
nie zagroŨŃ dotychczas kursujŃcym dotowanym 

poğŃczeniom realizowanym przez innych przewoŦnik·w. 
    UrzŃd odm·wiğ przewoŦnikowi Arriva przyznania 
decyzji o otwartym dostňpie do linii Warszawa ï Krak·w, 
powoğujŃc siň na stanowisko otrzymane z Ministerstwa 
Infrastruktury i Budownictwa: ĂAnaliza frekwencji i 
przepeğnieŒ w pociŃgach uruchamianych na tej trasie w 
ramach um·w o Ŝwiadczenie usğug publicznych w peğni 
zaspokaja popyt na poğŃczenia tej relacji. (...) Uruchomienie 

pociŃg·w, kt·rych dotyczy wniosek Arriva, spowoduje 
ubytek pasaŨer·w i przychod·w operatora [PKP Intercity] z 
poğŃczeŒ, na kt·re zostağa zawarta umowa ramowa, na 
poziomie 27%ò. 
    Urzňdnicy UTK ï odnoszŃc siň do plan·w remontowych 
sp·ğki PKP Polskie Linie Kolejowe ï napisali ponadto w 
swojej odmownej decyzji, Ũe przydzielenie Arrivie zgody 
na uruchomienie pociŃg·w ğŃczŃcych Warszawň z 

Krakowem Ăbňdzie siň wiŃzağo z ograniczeniem liczby 
wszystkich poğŃczeŒ na liniach, na kt·rych realizowane 
bňdŃ poğŃczenia Arriva, np. poprzez przenoszenie ich na 
trasy zastňpcze, czy przesuwanie godzin kursowania. 
NastŃpi wydğuŨenie czas·w przejazdu oraz spadek poziomu 
dostosowania ukğadu poğŃczeŒ do oczekiwaŒ i 
przyzwyczajeŒ pasaŨer·w. Spadnie zadowolenie 
podr·Ũnych korzystajŃcych z transportu kolejowego na 

przedmiotowej trasie, co z kolei przyczyni siň do 
zmniejszenia ich zainteresowania poğŃczeniami kolejowymi 
na tej trasieò. 
    Arriva zapowiedziağa odwoğanie siň od decyzji Urzňdu 
Transportu Kolejowego do SŃdu Ochrony Konkurencji i 
Konsument·w. Å 
 

 
 

LiczŃcy 122 tys. mieszkaŒc·w Pğock to najwiňksze polskie miasto, do 
kt·rego nie docierajŃ pociŃgi dalekobieŨne. ObsğugujŃce ten segment 
poğŃczeŒ PKP Intercity oznajmia, Ũe do Pğocka jeŦdziĺ nie zamierza. 

    Choĺ jeszcze na poczŃtku 2016 r. przewoŦnik, w ramach prac nad 
rozkğadem jazdy 2016/2017, rozwaŨağ objňcie Pğocka sieciŃ swoich 
poğŃczeŒ poprzez uruchomienie pociŃgu InterCity relacji Krak·w ï 
Ğ·dŦ ï Kutno ï Pğock. Jednak dziŜ sp·ğka uzaleŨnia skierowanie 
pociŃg·w do Pğocka od powstania nowej linii kolejowej:                     
ï Rozszerzenie oferty pociŃg·w PKP Intercity o Pğock moŨna bňdzie 
wziŃĺ pod uwagň, gdy bňdzie wybudowana linia Modlin ï Pğock ï 
m·wi Agnieszka SerbeŒska, rzecznik prasowy PKP Intercity. 

    Mowa o linii o dğugoŜci okoğo 70-80 km, kt·ra miağaby poğŃczyĺ 
Pğock z magistralŃ Warszawa ï GdaŒsk. Jak na razie na zlecenie 
samorzŃdu wojew·dztwa mazowieckiego w 2011 r. opracowano 
jedynie wstňpne studium wykonalnoŜci tej inwestycji. Od tego czasu 
nie podjňto Ũadnych kolejnych etap·w przygotowaŒ do budowy tej 
linii. Koncepcjň linii Modlin ï Pğock PKP Intercity wykorzystuje wiňc 
jako wym·wkň braku obsğugi Pğocka. 
    Stanowisko sp·ğki stoi w sprzecznoŜci z ĂPlanem zr·wnowaŨonego 
rozwoju publicznego transportu zbiorowegoò, w kt·rym Ministerstwo 

Infrastruktury i Budownictwa, przedstawia trzy warianty rozwoju 
oferty przewozowej w perspektywie roku 2020: naturalny, 
podstawowy i poŨŃdany. Dokument wcale nie warunkuje skierowania 
pociŃg·w dalekobieŨnych do Pğocka budowŃ nowej linii, lecz jedynie 
wyborem rozwoju cağej sieci poğŃczeŒ PKP Intercity w scenariuszu 
poŨŃdanym ï opiera siň on na Ătymczasowym zwiňkszeniu 
finansowania do czasu odnotowania efektu w postaci zmniejszenia 
deficytu w zwiŃzku ze zwiňkszonŃ liczbŃ pasaŨer·wò. Wedğug planu 

ministerstwa, pociŃgi PKP Intercity ï w liczbie trzech-czterech na 
dobň ï powinny docieraĺ do Pğocka istniejŃcŃ liniŃ z Kutna.  
    JesieniŃ 2016 r. UrzŃd Transportu Kolejowego zwr·ciğ siň do 
ministerstwa z wnioskiem, by Ũadne miasto liczŃce co najmniej 100 
tys. mieszkaŒc·w nie byğo pomijane przez pociŃgi dalekobieŨne: 
ĂWobec tego naleŨağoby rozwaŨyĺ wğŃczenie Pğocka w sieĺ poğŃczeŒ 
miňdzywojew·dzkich takŨe w wariancie podstawowymò. Å 
 

 

WYPADEK W SMŇTOWIE GRANICZNYM. 30 sierpnia 2017 r. o 
godz. 21.55 na stacji Smňtowo na linii Tczew ï Bydgoszcz doszğo do 
wypadku kolejowego. Nocny pociŃg TLK ĂPogoriaò relacji Gdynia 
Gğ·wna ï Bielsko-Biağa Gğ·wna wykoleiğ siň po uderzeniu w pociŃg 
towarowy przewoŦnika STK.  
    PrzejeŨdŨajŃcy przez stacjň Smňtowo pociŃg pasaŨerski miağ zostaĺ 
przepuszczony przez skğad towarowy, kt·ry jednak z niewyjaŜnionych 

jeszcze przyczyn wyjechağ z toru bocznego na gğ·wny, kt·rym nadjeŨdŨağ 
pociŃg TLK. Wykoleiğa siň lokomotywa i siedem z jedenastu wagon·w 
skğadu pasaŨerskiego. W wypadku nikt nie zginŃğ, rannych zostağo 28 os·b 
spoŜr·d okoğo 200 podr·ŨujŃcych. 
    Zarzut spowodowania katastrofy prokuratura przedstawiğa maszyniŜcie 
pociŃgu towarowego. Na przebieg procesu ustalania okolicznoŜci wypadku 
na stacji Smňtowo moŨe wpğynŃĺ to, Ũe jest to pierwsze duŨe zdarzenie, do 
kt·rego doszğo po instalacji kamer czoğowych i rejestrator·w dŦwiňku w 
lokomotywach. 

 
 

 

POğņCZENIA 
Intercity w Pğocku? 
Scenariusz poŨŃdany 
 

Fot. Piotr Kazimierowski 
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ƀ Stacja Jeziorna na towarowej linii kolejowej ğŃczŃcej  

Warszawň Okňcie z elektrociepğowniŃ Siekierki.  
 

REGION 

Linia przedwyborcza 
 

O wykorzystaniu towarowej linii kolejowej obsğugujŃcej warszawskŃ 
elektrociepğowniň Siekierki do przewoz·w pasaŨerskich m·wi siň juŨ od 
dw·ch dekad. 28-kilometrowa linia biegnie od stacji Warszawa Okňcie, 
wzdğuŨ linii radomskiej, od kt·rej odbija na wysokoŜci przystanku Nowa 
Iwiczna, by przez teren gmin Piaseczno, Konstancin-Jeziorna i 
warszawskiej dzielnicy Wilan·w dotrzeĺ do elektrociepğowni.     
    Jednotorowa i niezelektryfikowana linia naleŨy do sp·ğki PGNiG 

Termika, wğaŜciciela warszawskich elektrociepğowni. Koncepcja 
wykorzystania jej do stworzenia poğŃczenia pasaŨerskiego zrodziğa siň 
juŨ w latach 90. Testowy przejazd autobusu szynowego na trasie 
Warszawa Zachodnia ï Warszawa Okňcie ï Jeziorna po raz pierwszy 
zorganizowano w paŦdzierniku 1999 r. 
     Nastňpne przejazdy szynobusem do Konstancina-Jeziorny odbyğy siň 
we wrzeŜniu 2010 r. i w paŦdzierniku 2014 r. ï w obydwu przypadkach 
byğ to okres kampanii przed wyborami samorzŃdowymi. Kolejne wybory 

wğadz gmin, powiat·w i wojew·dztw odbňdŃ siň jesieniŃ 2018 r. I temat 
zn·w odŨywa. W czerwcu 2017 r. wğadze gmin Lesznowola, Piaseczno, 
Konstancin-Jeziorna i powiatu piaseczyŒskiego podpisağy porozumienie 
na rzecz podjňcia wsp·lnych dŃŨeŒ do uruchomienia poğŃczeŒ 
pasaŨerskich na linii towarowej przebiegajŃcej przez teren tych 
samorzŃd·w. 
    Dotychczasowe koncepcje przewidywağy oparcie ruchu na autobusach 
szynowych, kt·re mieszkaŒc·w Konstancina-Jeziorny, Julianowa, 

J·zefosğawia i p·ğnocnego Piaseczna dowoziğyby do Nowej Iwicznej lub 
Warszawy Okňcie, gdzie istniağaby moŨliwoŜĺ przesiadki na pociŃgi 
kursujŃce do Warszawy z kierunku Radomia, Warki, Czach·wka i G·ry 
Kalwarii. 
    DziŜ samorzŃdowcy z poğudnia aglomeracji warszawskiej m·wiŃ o 
wiňkszym przedsiňwziňciu, kt·re jednak wymaga wiňkszego zakresu 
prac. ï Linia powinna zostaĺ zmodernizowana, zelektryfikowana i w 
efekcie dostosowana do kurs·w Szybkiej Kolei Miejskiej ï m·wi 
Sergiusz MuszyŒski, wiceprzewodniczŃcy rady powiatu 

piaseczyŒskiego. ï W odr·Ũnieniu od wczeŜniejszych zağoŨeŒ, podr·Ũ do 
stolicy byğaby moŨliwa bez Ũadnych przesiadek. 
    Lokalne wğadze skierowağy list do sp·ğki PKP Polskie Linie 
Kolejowe, w kt·rym zwracajŃ siň z wnioskiem Ăo wpisanie tego projektu 
w plany inwestycyjne PKP PLK, wraz z przejňciem przez sp·ğkň roli 
podmiotu prowadzŃcego inwestycjňò. Kolejnym krokiem ma byĺ 
przekonanie wğadz Warszawy do uwzglňdnienia trasy do Konstancina-
Jeziorny w planach rozwoju sieci poğŃczeŒ Szybkiej Kolei Miejskiej.  

    Co na to wğaŜciciel linii? ï Nasza firma oczywiŜcie z 
zainteresowaniem przyjrzy siň wszelkim planom. Jednak jakiekolwiek 
decyzje w tym zakresie nie mogŃ wpğynŃĺ na zakğ·cenie ciŃgğoŜci dostaw 
paliw dla produkcji ï zaznacza Patrycja Hryniewicz z PGNiG Termika. 
Obecnie liniŃ ze stacji Warszawa Okňcie kursuje kilka na dobň skğad·w 
dowoŨŃcych do elektrociepğowni Siekierki wňgiel kamienny, mazut i 
biomasň. Å 
 

 

 

 

 
 

 
POğņCZENIA 
Siedem 
wspaniağych  
aglomeracji 
 

Trasa kaŨdego pociŃgu dalekobieŨnego musi biec przez 
co najmniej jednŃ z kilku najwiňkszych aglomeracji ï ta 
reguğa sp·ğki PKP Intercity niedawno stağa siň 
obowiŃzujŃcym prawem. 
    Zgodnie ze stosowanŃ dotychczas wewnňtrznie przez 
PKP Intercity zasadŃ ĂTop 6ò, kaŨdy pociŃg przewoŦnika 
musiağ przejeŨdŨaĺ przez przynajmniej jeden z 

nastňpujŃcych oŜrodk·w: Katowice, Krak·w, PoznaŒ, 
Tr·jmiasto, Warszawa, Wrocğaw. ï Ten warunek 
tworzenia rozkğadu jazdy PKP Intercity zostağ przyjňty po 
przeprowadzonych analizach zwiŃzanych z potencjağem 
frekwencji uruchamianych poğŃczeŒ ï m·wi Agnieszka 
SerbeŒska, rzecznik prasowy PKP Intercity. Jaskrawym 
przejawem stosowania reguğy ĂTop 6ò byğo skierowanie 
jedynego pociŃgu bezpoŜrednio ğŃczŃcego Czňstochowň z 

Lublinem trasŃ przez Warszawň. 
    JesieniŃ 2016 r. sp·ğka PKP Intercity zwr·ciğa siň do 
Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa  z wnioskiem 
o zawarcie zasady ĂTop 6ò w ĂPlanie zr·wnowaŨonego 
rozwoju publicznego transportu zbiorowegoò. W efekcie 
w najnowszej wersji dokumentu ï wprowadzonej 
rozporzŃdzeniem ministra infrastruktury i budownictwa z 
8 grudnia 2016 r. ï znalazğ siň zapis nastňpujŃcej treŜci: 
ĂKsztağtowanie relacji bezpoŜrednich w taki spos·b, aby 

kaŨde poğŃczenie obsğugiwağo przynajmniej jednŃ z 
siedmiu najwiňkszych aglomeracji (Warszawa, Krak·w, 
Katowice, GdaŒsk, Wrocğaw, PoznaŒ, Ğ·dŦ)ò. 
Ministerstwo uwzglňdniajŃc wniosek PKP Intercity, 
rozszerzyğo listň metropolii o Ğ·dŦ ï trzecie pod 
wzglňdem liczby mieszkaŒc·w miasto w Polsce nie 
figurowağo bowiem na wğasnym wykazie przewoŦnika. 
    ï Wprowadzanie doŜĺ sztucznych w gruncie rzeczy 

ograniczeŒ dziağalnoŜci przewoŦnika to podejŜcie, kt·re 
trudno uzasadniĺ ï uwaŨa dr Jakub Taczanowski z 
Instytutu Geografii i Gospodarki Przestrzennej 
Uniwersytetu JagielloŒskiego w Krakowie. ï Obawiam 
siň, Ũe na listň naleŨy patrzeĺ raczej w perspektywie 
ograniczania poğŃczeŒ do i z oŜrodk·w peryferyjnych 
oraz pomiňdzy nimi, aniŨeli na element pobudzajŃcy ich 
powiŃzanie z metropoliami. M·j sceptycyzm wynika z 

dotychczasowej sytuacji poğŃczeŒ pasaŨerskich poza 
obszarami metropolitalnymi i poza gğ·wnymi ciŃgami.  
    Taczanowski zwraca ponadto uwagň, Ũe w zestawie 
nie znalazğy siň nawet liczŃce po 300-400 tys. 
mieszkaŒc·w Bydgoszcz, Lublin czy Szczecin, kt·re w 
Koncepcji Przestrzennego Zagospodarowania Kraju do 
2030 r. wymieniane sŃ w gronie najwaŨniejszych 
oŜrodk·w krajowej sieci miast. 

     Zgodnie z zawartŃ w ministerialnym dokumencie listŃ 
aglomeracji, nie jest moŨliwe uruchamianie pociŃg·w 
dalekobieŨnych w takich relacjach jak Szczecin ï Piğa ï 
Bydgoszcz ï ToruŒ ï Olsztyn czy Jelenia G·ra ï ŧary ï 
Zielona G·ra ï Szczecin, kt·re obsğugiwane byğy jeszcze 
na przeğomie XX i XXI wieku. ï Planowanie siatki 
poğŃczeŒ odbywa siň na bazie zapis·w planu 
transportowego ï podkreŜla Agnieszka SerbeŒska. Å 
 
 

 



Wpuszczeni 
w korek 
@tsnatr y`rsĕobyx y Brwinowa 
cn V`qry`vx lh`ĵ cnbhdq`ą 
w 40 minut, a jedzie dwie godziny. 
Onbhăfiem idbg`ĵn rhĕ 24 minuty 
______________________________________________________ 

 

 
 

Å Autobus linii zastňpczej ZP ğŃczŃcej Warszawň z Pruszkowem stoi w korku. 
 

4 ƍ KOMUNIKACJA ZASTŊPCZA                                                                        Z Biegiem Szyn nr 5 (91)  

 

Od 3 wrzeŜnia 2017 r. sp·ğka PKP Polskie 
Linie Kolejowe cağkowicie wstrzymağa ruch 

pociŃg·w na linii Warszawa ï Grodzisk 
Mazowiecki. To jedna z najbardziej 
wykorzystywanych linii kolejowych w 
Polsce. Przed wstrzymaniem ruchu 
kursowağy niŃ dziennie 192 pociŃgi Kolei 
Mazowieckich i Szybkiej Kolei Miejskiej. 
Wedğug danych ZarzŃdu Transportu 
Miejskiego w Warszawie, w ubiegğych latach 

z pociŃg·w obydwu tych przewoŦnik·w na 
trasie z Warszawy przez Pruszk·w do 
Grodziska Mazowieckiego korzystağo ponad 
24 mln os·b rocznie. To oznacza, Ũe 8% os·b 
korzystajŃcych z polskiej kolei podr·Ũuje tŃ 
okoğo 30-kilometrowŃ liniŃ. KilkadziesiŃt 
tysiňcy os·b dotychczas kaŨdego dnia 
jeŨdŨŃcych pociŃgami musiağo z poczŃtkiem 

wrzeŜnia przesiŃŜĺ siň do innych Ŝrodk·w 
transportu. 
 

Komunikacja nieskuteczna 
    Decyzja sp·ğki PKP PLK o realizacji prac 
modernizacyjnych przy zupeğnie 
wstrzymanym ruchu pociŃg·w wymusiğa 
organizacjň przewoz·w cağkowicie w oparciu 
o autobusy zastňpcze. Taki model zostağ 
zaakceptowany przez wğadze piňciu z szeŜciu 
miast leŨŃcych na linii Warszawa ï Grodzisk 

Mazowiecki.  
     Idei przesadzenia kilkudziesiňciu tysiňcy 
os·b z pociŃg·w do autobus·w od poczŃtku 
sprzeciwiağ siň jedynie burmistrz Piastowa 
Grzegorz Szuplewski: ï Nie wyraŨamy zgody 
na ten scenariusz, zdecydowanie 
opowiadajŃc siň za utrzymaniem na czas 
remontu ograniczonego ruchu kolejowego na 

jednym torze ï m·wiğ rok temu 
pruszkowskiemu portalowi internetowemu 
wpr24.pl. ï Nie ma realnej moŨliwoŜci 
zorganizowania skutecznej formy 
autobusowej komunikacji zastňpczej. 
     KwestiŃ organizacji transportu 
zastňpczego podzieliğy siň ZarzŃd Transportu 
Miejskiego w Warszawie i Koleje 

Mazowieckie.  
    ZTM odpowiada za autobusy zastňpcze 
obsğugujŃce Pruszk·w (linia ZP), Piast·w 
(wzmocniona istniejŃca linia 717) oraz 
warszawskie dzielnice Ursus i Wğochy 
(wzmocnione istniejŃce linie 127 i 517).   
     Koleje Mazowieckie odpowiedzialne sŃ 
natomiast za obsğugň Brwinowa (linia ZB) i 

Milan·wka (linia ZM) oraz za liniň ğŃczŃcŃ 

wszystkie stacje i przystanki na zamkniňtej 
linii kolejowej (linia ZG). 

     Zastňpcza komunikacja autobusowa z 
zağoŨenia nie jest w stanie obsğuŨyĺ 
wszystkich os·b, kt·re podr·Ũowağy kolejŃ. 
Zgodnie z rozkğadem jazdy, miňdzy godz. 
6.30 i 7.30 z Pruszkowa do Warszawy 
odjeŨdŨa 12 autobus·w linii ZP, 
obsğugiwanych 82-miejscowymi autobusami 
Scania. Przed zamkniňciem linii kolejowej w 

tym samym czasie z Pruszkowa odjeŨdŨağo 
osiem pociŃg·w, z kt·rych kaŨdy oferowağ 
900-1060 miejsc dla podr·Ũnych. 
 

Idrsdōlx 'mhd(oqyxfnsnv`mh 
    Zastňpstwo za pociŃgi Kolei 
Mazowieckich i Szybkiej Kolei Miejskiej w 
pewnym stopniu moŨe peğniĺ Warszawska 
Kolej Dojazdowa, kt·rej tory biegnŃ 
r·wnolegle do zamkniňtej linii ï w odlegğoŜci 

1-3 km od niej. 
    ï JesteŜmy przygotowani do wzmoŨonych 
potok·w pasaŨerskich ï zadeklarowağ prezes 
WKD Michağ Panfil na kilkanaŜcie dni przed 
zamkniňciem ruchu na linii Warszawa ï 
Grodzisk Mazowiecki.  
    Owszem WKD w grudniu 2016 r. 
zwiňkszyğa liczbň kurs·w, jednak od 
wrzeŜnia 2017 r. jej oferta ï wraz z 

zamkniňciem ruchu na r·wnolegğej linii ï nie 
zostağa wzbogacona o choĺby jedno 
dodatkowe poğŃczenie. W zwiŃzku z tym ze 
stacji WKD Milan·wek Grud·w ï oddalonej 
o 1 km od zamkniňtej linii ï odjeŨdŨa w 
kierunku Warszawy tylko jeden pociŃg na 
godzinň, zaŜ w kluczowych porach 
popoğudniowego szczytu przewozowego ï 

miňdzy godz. 16.50 i 17.20 oraz miňdzy 
godz. 17.50 i 18.20 ï czňstotliwoŜĺ odjazd·w 
z Warszawy wciŃŨ spada z 10 do 15 min. 
     DostňpnoŜĺ do linii WKD i tak jest 
ograniczona ï ZTM i Koleje Mazowieckie 
nie stworzyğy specjalnych autobusowych linii 
zastňpczych, kt·re dowoziğyby pasaŨer·w z 
nieczynnych stacji na linii Grodzisk 

Mazowiecki ï Warszawa do najbliŨszych 
przystank·w WKD (z Piastowa do Reguğ czy 
z Brwinowa do Podkowy LeŜnej).  
    Dodajmy, Ũe nie powstağy teŨ linie 
autobusowe do stacji na linii kolejowej 
Sochaczew ï Warszawa (z Brwinowa do 
Pğochocina czy z Pruszkowa do OŨarowa 
Mazowieckiego). To, w poğŃczeniu z 

wydğuŨeniem skğad·w kursujŃcych z 

Ğowicza i Sochaczewa do Warszawy, 
mogğoby stanowiĺ alternatywň dla 

zamkniňtej linii Grodzisk Mazowiecki ï 
Warszawa. 
 

Aĵĕcmd jnĵn jnltmhj`bih y`rsĕobydi 
    Utworzona przez Koleje Mazowieckie i 
ZTM komunikacja zastňpcza w cağoŜci wisi 
na jednym wlocie do Warszawy ï Alejach 
Jerozolimskich. Skierowanie tňdy  autobus·w 
zastňpczych poprzedzono wyznaczeniem 
buspas·w ï powstağy one jednak tylko na 

jezdni w kierunku centrum stolicy i przy tym 
jedynie na terenie Warszawy. Przed granicŃ 
stolicy, czyli na odcinku znajdujŃcym siň w 
gestii Mazowieckiego ZarzŃdu Dr·g 
Wojew·dzkich, autobusy grzňznŃ w korkach 
razem z samochodami. 
    ObserwujŃc niewydolnoŜĺ komunikacji 
zastňpczej zorganizowanej wsp·lnie przez 

Koleje Mazowieckie i stoğeczny ZTM, 
wğadze Brwinowa uruchomiğy wğasnŃ 
porannŃ liniň autobusowŃ, kt·ra autostradŃ 
A2 i drogŃ ekspresowŃ S8 dojeŨdŨa do stacji 
Metra Marymont w p·ğnocnej czňŜci 
Warszawy. ï Nasz specjalny autobus w 
godzinach porannego szczytu jechağ 31 min. z 
Brwinowa do stacji metra Marymont. 
Dokğadnie w tym samym czasie z Brwinowa 

wyjechağ autobus linii ZB, kt·ry po 1 godz. 2 
min. dotarğ do stadionu Znicza w Pruszkowie, 
a do Dworca Zachodniego dotarğ po blisko 
dw·ch godzinach ï informowağ burmistrz 
Brwinowa Arkadiusz KosiŒski. 
    Dodajmy, Ũe autobus linii ZB trasň z 
Brwinowa do dworca Warszawa Zachodnia 
miağ zgodnie z rozkğadem jazdy pokonywaĺ 

w 39 min. Dodajmy, Ũe wszystkie autobusy 
zastňpcze dowoŨŃ mieszkaŒc·w 
podwarszawskich miast tylko do dworca 
Warszawa Zachodnia. PociŃgi umoŨliwiağy 
zaŜ bezpoŜredni dojazd nie tylko do 
śr·dmieŜcia, ale takŨe do prawobrzeŨnej 
Warszawy. Do czas·w przejazdu 
komunikacjŃ zastňpczŃ pasaŨerowie muszŃ 

wiňc doliczyĺ dodatkowe minuty na 
przesiadkň i dotarcie do innych czňŜci miasta. 
    KaŨde utrudnienie w podr·Ũy autobusami 
rozkrňca bğňdne koğo ï im gorsza jakoŜĺ 
przejazdu komunikacjŃ zastňpczŃ, tym wiňcej 
ludzi decyduje siň na jazdň samochodem. I w 
efekcie warunki kursowania autobus·w 
zastňpczych jeszcze bardziej siň pogarszajŃ. 
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MinŃğ juŨ ponad rok od stworzenia w 
Ministerstwie Infrastruktury i Budownictwa 
komitetu sterujŃcego ds. wsp·lnego biletu. 
Ciağo to ma doprowadziĺ do stworzenia 
moŨliwoŜci zakupu jednego biletu na podr·Ũ 
kolejŃ, niezaleŨnie od tego ile razy siň 
przesiadamy i z pociŃg·w ilu przewoŦnik·w 
korzystamy. 

    Tyle Ũe spoŜr·d 12 pasaŨerskich 
przewoŦnik·w kolejowych dziağajŃcych na 

polskiej sieci kolejowej do komitetu 

zaproszono tylko trzy sp·ğki: PKP Intercity, 
PKP SzybkŃ Kolej MiejskŃ w Tr·jmieŜcie i 
Przewozy Regionalne, a wiňc tylko podmioty 
zwiŃzane ze skarbem paŒstwa. 
 

Vxrox vroñĵoq`bx 
    ï KtoŜ chyba w ministerstwie nie zauwaŨyğ, 
Ũe PKP nie ma dominujŃcej roli na polskim 
rynku kolejowym ï skomentowağ w portalu 
ĂKurier Kolejowyò szef Kolei DolnoŜlŃskich 
Piotr Rachwalski, przypominajŃc, Ũe sp·ğki w 

peğni naleŨŃce do samorzŃd·w przewiozğy w 
2016 r. 44% podr·ŨujŃcych kolejŃ. 
    Z ograniczonego gremium zajmujŃcego siň 
wsp·lnym biletem gğ·wnie pğynňğy 
komunikaty, Ũe Ătrwa analiza dalszych 
kierunk·w dziağaŒò, a Ădziağania wymagajŃ 
czasuò. I jak na razie jedyny widoczny efekt 
ponadrocznych prac to wystawianie od 11 

wrzeŜnia 2017 r. przez PKP Intercity, 
Przewozy Regionalne i PKP SKM w 
wsp·lnego blankietu na ğŃczone przejazdy. 
Koszt podr·Ũy jednak siň nie zmienia: 
sumowane sŃ ceny za poszczeg·lne odcinki i 

zmiana przewoŦnika nadal kaŨdorazowo 
skutkuje opğatŃ za najdroŨsze poczŃtkowe 
kilometry. 
     Posuniňcie ze wsp·lnym blankietem 
uprzedzili z poczŃtkiem sierpnia 2017 r. 

przewoŦnicy zrzeszeni w ZwiŃzku 
SamorzŃdowych Pracodawc·w Kolejowych, 
kt·rzy wprowadzili ofertň: ĂWsp·lny bilet 
samorzŃdowyò. Pod nazwŃ tŃ kryje siň bilet 
24-godzinny w cenie 38 zğ, z kt·rym moŨna 
podr·Ũowaĺ pociŃgami Arrivy, Kolei 
DolnoŜlŃskich, Kolei Mağopolskich, Kolei 
ślŃskich, Kolei Wielkopolskich, Ğ·dzkiej 

Kolei Aglomeracyjnej, Kolei Mazowieckich i 
Warszawskiej Kolei Dojazdowej. 
     ï ĂWsp·lny bilet samorzŃdowyò ma 
zachňciĺ mieszkaŒc·w Polski do jeszcze 
wiňkszego korzystania z podr·Ũy pociŃgami i 
uğatwiĺ im przemieszczanie siň pomiňdzy 
regionami ï przekonuje Dariusz Grajda, 
czğonek zarzŃdu Kolei Mazowieckich i 

zarazem szef ZwiŃzku SamorzŃdowych 
Pracodawc·w Kolejowych. 
    Problem w tym, Ũe obszary dziağalnoŜci 
przewoŦnik·w honorujŃcych ĂWsp·lny bilet 
samorzŃdowyò nie ğŃczŃ siň w sp·jnŃ sieĺ. 
Sieci Kolei ślŃskich, Kolei DolnoŜlŃskich i 

Kolei Mağopolskich to oddzielne 
wyspy. Z kolei jedynym punktem 

styku sieci sp·ğki Arriva z resztŃ 
obszaru biletu samorzŃdowego 
jest Sierpc, dokŃd dociera 
zaledwie jeden na dobň pociŃg 
Arrivy. Integracja taryfowa 
nie przyniesie efekt·w bez 
zwiňkszenia liczby poğŃczeŒ na 
liniach miňdzy sŃsiednimi 
wojew·dztwami. 

    W ofercie ĂWsp·lny bilet 
samorzŃdowyò sŃ ponadto 
ukryte puğapki: na przykğad 
Koleje Mağopolskie nie 
akceptujŃ biletu przy 

przejazdach na krakowskie 
lotnisko Balice, zaŜ Ğ·dzka Kolej 

Aglomeracyjna nie honoruje go w 

pociŃgach ĞKA Sprinter, kt·re w 
weekendy ğŃczŃ Ğ·dŦ i Warszawň.     

 

Jnkdi qyăcnv`+ jnkdi r`lnqyăcnv` 
    PuğapkŃ jest teŨ ograniczona dostňpnoŜĺ 
ĂWsp·lnego biletu samorzŃdowegoò ï wciŃŨ 
nie moŨna go kupiĺ u druŨyn konduktorskich, 
a czňŜĺ przewoŦnik·w jeszcze nie sprzedaje 
go nawet w kasach biletowych. Po czňŜci 
wynika to z problem·w przewoŦnik·w 

samorzŃdowych w porozumieniu siň z PKP 
InformatykŃ ï sp·ğkŃ Grupy PKP, kt·ra 
pozostaje operatorem ich systemu sprzedaŨy. 
    Przedstawiciele sp·ğek samorzŃdowych nie 
kryjŃ ani tego, Ũe ich oferta nie jest idealna, 
ani tego, Ũe ma byĺ ona przede wszystkim 
przytykiem wobec Ministerstwa 
Infrastruktury i Budownictwa za 
zignorowanie wiňkszoŜci przewoŦnik·w 

kolejowych w pracach nad integracjŃ 
taryfowŃ. ï Poprzez bilet samorzŃdowy 
chcemy daĺ jasny sygnağ ministerstwu, Ũe 
chcemy byĺ dopuszczeni do tworzenia 
wsp·lnego biletu. Chcemy teŨ zwr·ciĺ uwagň, 
Ũe warto to naprawdň szybko zrobiĺ ï m·wiğ 
na antenie Radia Ğ·dŦ szef Ğ·dzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej Janusz Malinowski.  

    Sprawa przeciŃgajŃcej siň integracji taryf 
biletowych pokazuje coraz wyraŦniejszy 
podziağ na dwa oŜrodki sterowania kolejŃ 
pasaŨerskŃ: rzŃdowy i samorzŃdowy. Kolej 
staje siň zakğadniczkŃ tlŃcego siň konfliktu 

miňdzy rzŃdem Prawa i SprawiedliwoŜci a 
samorzŃdami wojew·dzkimi, w kt·rych 
bardzo mocnŃ pozycjŃ cieszŃ siň Platforma 
Obywatelska i Polskie Stronnictwo Ludowe 
(PO i PSL sŃ w koalicjach rzŃdzŃcych 15 
wojew·dztwami, PiS rzŃdzi jedynie na 
Podkarpaciu). 
    WyraŦnie widoczne jest przy tym 

przesuniňcie sp·ğki Przewozy Regionalne z 
orbity samorzŃdowej w orbitň rzŃdowŃ. 
Sp·ğka naleŨağa do 16 samorzŃd·w 
wojew·dztw, ale w ramach restrukturyzacji 
zostağa dokapitalizowana przez rzŃdowŃ 
Agencjň Rozwoju Przemysğu, kt·ra 
jednoczeŜnie przejňğa wiňkszoŜciowy pakiet 
udziağ·w, co oznaczağo ograniczenie roli 

samorzŃd·w wojew·dzkich w zarzŃdzaniu 
sp·ğkŃ bňdŃcŃ wciŃŨ najwiňkszym polskim 
przewoŦnikiem pasaŨerskim. 
     Do przejňcia udziağ·w w Przewozach 
Regionalnych przez Agencjň Rozwoju 
Przemysğu doszğo 30 wrzeŜnia 2015 r. ï byğo 
to jedna z ostatnich posuniňĺ rzŃdu PO-PSL 
dotyczŃcych rynku kolejowego. Finalnie 

decyzja ta poskutkowağa ograniczeniem 
wpğywu tych partii na zarzŃdzanie kolejami 
regionalnymi. 
 

V fărybyt vroñkmxbg ahkdsñv 
    MiesiŃc przed przejňciem wğadzy w 
Przewozach Regionalnych przez Agencjň 
Rozwoju Przemysğu przewoŦnik wycofağ siň 
z rynku poğŃczeŒ dalekobieŨnych, likwidujŃc 
konkurencyjne dla PKP Intercity poğŃczenia 
InterRegio. Byğo to symboliczne zakoŒczenie 

sporu miňdzy obiema sp·ğkami.  
    DziŜ Przewozom Regionalnym bliŨej jest 
do PKP Intercity niŨ do partner·w w 
regionach, mimo Ũe w szeregu wojew·dztw 
obsğugň poğŃczeŒ regionalnych zapewnia 
wsp·lnie dw·ch przewoŦnik·w: Przewozy 
Regionalne i sp·ğka naleŨŃca do 
miejscowego samorzŃdu. Taki model 

funkcjonuje miňdzy innymi na Dolnym 
ślŃsku i w Mağopolsce. Na przeğomie 2016 i 
2017 r. regiony te stağy siň arenŃ walki o 
wysokoŜĺ dofinansowania i przydziağ tras ï 
zdaniem sp·ğki Przewozy Regionalne, 
samorzŃdy w tych kwestiach preferowağy 
swoich miejscowych przewoŦnik·w. 
    PrzyjaŦŒ Przewoz·w Regionalnych i PKP 

Intercity umacnia siň ï ostatnio objawiğa siň 
w polityce taryfowej. Dwa tygodnie przed 
ogğoszeniem przez oŜmiu przewoŦnik·w 
wprowadzenia ĂWsp·lnego biletu 
samorzŃdowegoò Przewozy Regionalne i 
PKP Intercity zaprezentowağy wsp·lnŃ 
ofertň: w poğowie lipca 2017 r. wprowadzono 
bilet ĂRazem w Polskňò, waŨny od godz. 
19.00 w piŃtek do godz. 6.00 w poniedziağek 

w pociŃgach dw·ch sp·ğek (109 zğ na pociŃgi 
Regio, TLK i InterCity oraz 189 zğ na pociŃgi 
Regio, TLK, InterCity, ExpressInterCity i 
ExpressInterCityPremium). 
    Pytanie tylko, czy w tym gŃszczu 
wsp·lnych bilet·w jakkolwiek jeszcze sŃ w 
stanie odnaleŦĺ siň pasaŨerowie. 
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